
 

Zápis z jednání Klubu chovatelů plemene dexter 
ze dne 2. 12. 2023, resort Štilec, Kamenný Újezd 

  

Jednání klubu zahájil v 19:00 předseda RPK Luboš Žďárský. Přivítal přítomné chovatele a 

zaměstnance Svazu a seznámil s programem jednání, kterého se zúčastnilo 30 osob z toho 13 řádných členů 

ČSCHMS s právem volit/hlasovat. Prezenční listina je přílohou zápisu.  

 

Program jednání klubu: 

1. Volba náhradníka do Výboru ČSCHMS  

2. Zhodnocení Národní výstavy hospodářských zvířat Brno a 1. národního šampionátu dexter při Zemi 

živitelce v Českých Budějovicích 

3. Plán akcí na rok 2024 (TECHAGRO Brno - expozice, 10. let trvání klubu chovatelů dexter,  Země 

živitelka) 

4. Změny v šlechtitelském programu (připomenutí změn, které proběhly v posledních dvou letech) 

5. Diskuse - různé 
 

 

Průběh jednání: 

1. Volba náhradníka do výboru ČSCHMS 

Počet řádných členů pro hlasování: 13 

 Odsouhlasení volební komise ve složení: Pavlíčková Jaroslava, Šťástková Lenka, Birovaš Alena – 

schváleno jednomyslně 

 Hlasování o typu volby: kdo je pro to, aby volba náhradníka do výboru byla veřejná? Schváleno 

jednomyslně => následující volba bude probíhat veřejně 

 Na post náhradníka do výboru se přihlásil jeden kandidát: Miloš Šedivý – Chov Charolais, s.r.o, 

který byl po krátkém představení schválen jednomyslně 

2. Vyhodnocení NVHZ Brno 2023 

- Žďárský – zhodnotil výstavu z pohledu organizace i účasti chovatelů (z 12 přihlášených zvířat dovezeno 

11 zvířat) - NVHZ nebyla prioritní akcí klubu, proto byla pouze komentovaná přehlídka, přesto byla 

zvířata na tuto akci velmi dobře připravena.  

Návrhy na zlepšení: 

- Do podestýlky nedávat piliny → problémy se zaprášením zvířat (zejména v přípravných boxech) 

- Označit kde jsou která plemena ustájena (směrové šipky) 

- Zastínění i u venkovního přípravných boxů 

- Přesun zvířat kolem celé haly P byl náročný a nebezpečný 

- Vyřešit časový skluz programu – komentované přehlídky a menší plemena na začátek programu dne a 

pak velké šampionáty - v případě prodlení informovat chovatele. Na komentovaných přehlídkách na 

sklonku dne již nejsou zaplněné tribuny – návštěvníci opouštějí výstaviště 

- Vyšší obsazenost stánku členy – tři chovatelé není dostatečné množství k zajištění chodu  

Za každou expozici plemene by měla zodpovídat osoba/y z řad chovatelů z pohledu komunikace 

s veterinářem apod. Vzhledem k výskytu respiračního onemocnění, které propuklo v hale, proběhla diskuse, 

zda preventivně vakcinovat zvířata na respirační onemocnění. 

 

 

 

 

ČESKÝ SVAZ CHOVATELŮ MASNÉHO SKOTU 
Těšnov 17, Praha 1, 110 00, tel: 221 812 865 

email: info@cschms.cz, www.cschms.cz 
 



Vyhodnocení 1. národního šampionátu dexter při Zemi živitelce v Českých Budějovicích 

Na úvod vystoupil předseda představenstva Českobudějovického výstaviště Ing. Mojmír Severin a ocenil 

dlouholetou spolupráci s Klubem chovatelů plemene dexter a obzvlášť účast na letošní Zemi živitelce, kde 

proběhl 1. Klubový šampionát dextrů. Zmínil, že výstava byla velmi úspěšná, návštěvnost byla skoro na 

hranici kapacity výstaviště – 112 tis. návštěvníků. Představil klip pro ročník 2024, který bude jubilejní (ZŽ 

slaví 50. výročí) a změny, které se již realizovali nebo jsou ve výhledu. Výstaviště na příští rok plánuje 

demontáž pavilonu D8  - je otázka k čemu lze plochu využít. Před letošním ročníkem došlo k nemalé 

investici do předvadiště (odbagrováno 80 cm povrchu), jelikož předvádění zvířat (masného skotu) je 

nedílnou součástí ZŽ a chovatelé dextrů jsou již také tradiční vystavovatelé. 

 

Žďárský – zhodnotil výstavu z pohledu organizace i účasti chovatelů.  

Z 33 přihlášených zvířat bylo dovezeno 29 zvířat. 

Posuzování provedla německá sudí Silke Warneke. 

Soutěž proběhla v těchto kategoriích:  

mladší jalovice 

mladí býci 

plemenní býci 

chovatelské skupiny 

výsledková listina zde:  

ČSCHMS - Český svaz chovatelů masného skotu (cschms.cz) 

 

Sobotní odpoledne bylo věnováno veřejné debatě v předvadišti nad standardem plemene se sudí Silke 

Warneke a inspektory pro KUMP ČSCHMS  a chovateli – „sladění oka“ 

 

Tento úspěšný den, který byl zakončen společnou večeří zúčastněných, bohužel pokazila silná bouřka. 

Všem těm, kteří se měli možnost vrátit a pomohli s likvidací škod, patří dík. Zvířata to naštěstí zvládla 

dobře. 

 

Tečkou za 1. Klubovým šampionátem bylo předání šeku na 10 tis. Kč pro šampiona plemene Dexter 

zástupcům firmy Dexfarm. 

 

Za chovatele poděkoval pan Šedivý Luboši Žďárskému za přípravu expozice na Zemi Živitelce, které 

obětoval mnoho času a úsilí. 

 

3. Plán akcí na rok 2024 

TECHAGRO Brno 7. – 11.4.2024 – expozice,  

na návrh předsedy Karla Rodena by účast měla být přednostně nabídnuta firmě Dexfarm, jako chovateli 

šampiona ze ZŽ  

Země Živitelka 2024 - 22.8.2024 - 27.8.2024. 

Vystavovat budou i 2 velká plemena LI a AA. Možnost je zajistit minimálně expozici, pokud bude dostatek 

místa (demolice pavilonu D8), dohodneme se na příštím klubu o formě prezentace. 

 

10. let od založení klubu chovatelů Dexter  

v příštím roce 2024 náš klub oslaví 10. let od založení, předběžně bylo projednáno s předsedou panem 

Rodenem možnost uspořádat tento výroční klub opět ve Skrýšově v termínu 1. června 2024. 

Chovatelé s tímto návrhem souhlasí.  

 

4. Změny v šlechtitelském programu  
(připomenutí změn, které proběhly v posledních dvou letech) 

Krátké shrnutí změn ve ŠP ze strany Luboše Žďárského a Miloše Šedivého: 

- uchovňování býků ve stáří 12 – 24 měsíců, pouze u chovatele 

- býci musí být zváženi a změřeni inspektorem ve 210 a 365 dnech věku 

- před vlastním výběrem musí být zaslána ředitelce Plemenné knihy přihláška k odchovu býka u chovatele, 

včetně hotového DNA a býk musí mít nasazen nosní kruh 

https://www.cschms.cz/index.php?page=novinka&id=3797


- při výběru býka pro plemenitbu musí být předveden inspektorovi na vodící tyči za nosní kruh nebo na      

   ohlávce 

- výška těla – ideální je 5 bodů 

                   - musí dosáhnout minimálně 4 body (3 a méně je vylučující) 

             - maximální povolená výška v den výběru je 118 cm  

- hmotnost – minimálně 4 nebo 5 bodů, upřesní se po převážení a revizi již uchovněných žijících býků 

- proběhla diskuse o možnosti uchovňovat býky při svodech, RPK zpracuje do příštího klubu návrh 

 

- jalovičky musí být zváženy a změřeny inspektorem minimálně ve 210 dnech a mít hotové DNA, aby 

mohly být zapsány do plemenné knihy mohl jim být vystaven ZC – POP 

 

– dodržovat bonitaci krav po 1. a 3. teleti, podle získaných dat nastavit parametry 

 

Úkol pro Radu plemenné knihy: vyhodnocovat data kontroly užitkovosti a informovat o tom chovatele. 

 

5. Diskuse - různé 
 

Finanční záležitosti klubu  

Náklady spojené s ČB budou téměř kompletně pokryty dotací na výstavnictví. 

 

Stránky www.dexterklub.cz – nastal problém s hostingem a aktualizací webu → web předán jinému 

administrátorovi (zajistil p. Žďárský). Domény byly po drobných komplikacích převedeny a zaplaceny na 

další období, webhosting také, chovatelé byli seznámeni s náklady s tím spojenými a cenou úprav webu a 

náklady, které budou do dalších období. Počátkem roku 2024 bude web přepracován, Luboš Žďárský vyzval 

přítomné, aby poslali pěkné fotky v dobré kvalitě, které se použijí pro výrobu propagačních materiálů 

Klubu, na tvorbu nového webu a kdo bude chtít zveřejnit na webu informace o své farmě, tak o zašle na e-

mail: zdarsky.l@seznam.cz  základní informace o farmě: 

Majitelé – Adresa – e-mail – www – tel. kontakt – stručný popis farmy, fotky 

 

 

Zapsal Luboš Žďárský     Ověřil Miloš Šedivý 
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